
اقتصادی

علیرغم ادعاهای دولت

FATF ایران را از لیست خاکستری خارج نکرد
تسهیلات مالیاتی؟!

رئیس اتحادیه پیراهن دوزان:

وعده سه هفته ای دولت برای پرداخت وام 
به کسبه پلاسکو هنوز محقق نشده است

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
 یک شنبه۴ تیر ۱۳۹۶

۳۰ رمضان ۱۴۳۸ - شماره 2۱۶5۶

قیمت بازارنوع سکه
1/215/000سکه تمام طرح جدید
1/183/000سکه تمام طرح قدیم

643/000نیم سکه
376/000ربع سکه

255/000گرمی
115/642هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3757دلار
4277یورو
4865پوند

1100لیر ترکیه
1028درهم امارات

قانون مالیات های مســتقیم در تبصره ماده 100 )اصلاحی 1394/4/31(، 
نســبت به آن دســته از صاحبان مشاغل )گروه ســوم( که میزان فروش کالا و 
خدمات سالانه آنها حداکثر ده برابر معافیت موضوع ماده 84 آن قانون باشد )برای 
ســال 95 تا سقف 156/000/000 تومان(، تسهیلاتی را پیش بینی نموده است. 
معافیت از نگهداری اسناد و مدارک، معافیت از ارائه اظهارنامه مالیاتی و تعیین و 
وصول مالیات مودیان مذکور به صورت مقطوع مصادیق مصرح این تسهیلات اند.
در تکمیل قسم سوم این تسهیلات، سازمان امور مالیاتی کشور ذیل اطلاعیه ای 
تحت عنوان »شرایط بهره مندی از تسهیلات مالیات مقطوع تبصره ماده 100« 
اعلام داشــت: میزان مالیات عملکرد سال 95 برای صاحبان مشاغل گروه سوم 
که میزان درآمد ایشان کمتر از سقف مذکور باشد با افزایش 8 درصد نسبت به 
مالیات قطعی عملکرد ســال 94 به صورت مقطوع تعیین و حداکثر تا چهار ماه 

به صورت مساوی تقسیط و وصول می گردد.
فارغ  از مقررات قانونی در این زمینه، برخورد مسئولان و متصدیان مالیاتی 
کشور در ساحت اجرا و اعمال این مقررات نیز بسیار جالب توجه است. برای مثال 
مدیر کل امور مالیاتی شهر و استان تهران که در تاریخ 29 خردادماه در بخش 
خبری 18:30 تهران حضور یافته بود، این رویکرد دولت را تلویحاً بسیار کریمانه 
و گشاده دستانه ارزیابی کرد؛ هم از جهت نرخ افزایش ها، هم از جهت مقطوعیت 
و معافیت های تشــریفاتی و اداری )از جمله رفع لزوم رفت و آمدهای مکرر به 
ادارات مالیات و یا جریمه نشــدن به واسطه نداشتن اسناد و مدارک مالیاتی( و 
هم از جهت فراگیر بودن این تســهیلات که طبق پیش بینی های سازمان امور 
مالیاتی و اذعان آن مقام مسئول، حدود 1/4 الی 1/5 میلیون مودی در کل کشور 
مشمول این تسهیلات خواهند بود و این یعنی مشمولیت بیش از 30 درصدی 

مودیان کل کشور.
نگارنده در این یادداشت سعی دارد که گام را فراتر نهاده، ضمن طرح چند 

پرسش در اساس و ماهیت این تسهیلات تشکیک نماید.
1- آیا معافیت از نگهداری اسناد و مدارک تسهیلات است؟

اگر چنانچه این اسناد و مدارک مبنای تشخیص و تمییز هستند، آیا ممکن 
نیست که محتوای آنها حاکی از کاهش درآمد نسبت به سال گذشته، عدم النفع 
یا زیان مودی باشــد که دولت با فرض افزایش درآمد و سود حتمی مودی را از 
ارائه آنها معاف و مالیاتی افزایش یافته از او مطالبه می کند؟ آن هم در شرایطی 
که استمرار رکود همچنان ثابت است. چنین فرض و تعمیمی با توجه به شرایط 
حاکم بر اقتصاد کشــور مســلماً عادلانه نیســت و از همین روست که در وجه 

تسهیلاتی این امر باید شک کرد.
2- آیا افزایش مقطوع 8 درصدی تسهیلات است؟

در شرایطی که رشد اقتصادی سال 95 نسبت به سال 94 به گزارش مرکز 
آمار ایران بدون احتســاب نفت معادل 6/3 درصد اســت، آیا افزایش مقطوع 8 
درصدی مالیات مشــاغل )که به معنای رشــد حداقــل 8 درصدی درآمدها به 
عنوان منابع مالیاتی است( نسبت به سال 94 معقول و عادلانه است؟ این عدم 
تناسب و بی عدالتی به فرض صحت ارقام مرکز آمار نیز ثابت است؛ آمار و ارقامی 
که پذیرش آنها )با عینک یا بدون عینک!( مســتلزم چشم پوشی از واقعیت های 
حاکم بر بازار و اقتصاد کشــور اســت. جالب آنکه آمار ارائه شده راجع به رشد 
اقتصادی ســال 94 کشور از سوی مرکز آمار )بدون احتساب نفت( که حاکی از 
نرخ 0/9 درصدی بود در خرداد ماه ســال 96 از سوی بانک مرکزی3/1- درصد 
اعلام گردید. حالا چگونگی رسیدن از رشد 3/1- به رشد 6/3 درصدی طی یک 

سال خود مقالی جداگانه می طلبد.

توضیحی درباره جوابیه های وزارت نفت
پس از چاپ جوابیه وزارت نفت به گزارشی با عنوان »بازی رسانه ای 
وزارت نفت برای انحراف افکار از جریمه  گازی و خسارت کرسنت« و پاسخ 
کیهان، این وزارتخانه جوابیه دیگری ارسال نموده که با تغییر لحن نسبت 
به مطالب گذشته، به رفع و رجوع اظهارات قبلی پرداخته است. به اعتقاد ما 
این جوابیه ها دیگر پاسخ به مطالب کیهان نیست، بلکه مقالات روزنامه ای 
است و ساز و کار چاپ آن هم در روزنامه متفاوت از ارسال جوابیه است.

گــروه کاری اقدام مالی با وجــود تلاش های 
یک ساله دولت یازدهم برای اجرای دستورات این 
کارگروه، ایران را از لیست سیاه خارج نکرد بلکه 
فقط تعلیق اقدامات متقابــل علیه ایران را بدون 

محدودیت زمانی تمدید نمود.
پس از آنکه مقامات وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در 
ماه های گذشته به شدت ابراز امیدواری می کردند که اسم 
ایران بعد از تعلیق اقدامات تقابلی علیه آن در بیانیه بوسان 
گروه کاری اقدام مالی، در اجلاســیه امسال برای همیشه 
از بیانیه عمومی و لیست سیاه حذف شود، این مجموعه 
بین المللی حاضر نشــد وضعیت ایــران را در توصیه های 

خود بهبود ببخشد.
به گزارش تسنیم، گروه کاری اقدام مالی، اعلام کرد، 
»با توجه به تعهد سیاســی که ایران از خود نشان داده و 
گام های مرتبطی که این کشــور در راستای برنامه اقدام 
خود برداشته است« تصمیم گرفته تعلیق اقدامات متقابل 

خود علیه ایران را ادامه دهد.
اف ای تی اف در بیانیه مطبوعاتی اش که بعد از نشست 
خود در مادرید اسپانیا صادر کرده، آورده است: »تا زمانی 
که برنامه اقدام ایران به طور کامل تکمیل شــود، ایران در 
بیانیه عمومی گروه کاری اقدام مالی باقی خواهد ماند، تا 
این کشور اقدامات لازم برای مقابله با قصورهای به رسمیت 

شناخته شده در این برنامه اقدام را اجرایی کند«.
این نهاد بین دولتی گفته، به رصد پیشــرفت ایران در 
روند اجرای برنامه اقدام ادامه می دهد و گام بعدی رام این 

کشور را مورد توجه قرار خواهد داد.
در این بیانیه همچنین آمده است: »اف ای تی اف از ایران 
می خواهد تا به طور کامل با قصورهای خود در زمینه مقابله 

با پولشویی و تأمین مالی تروریزم مقابله کند«.
در ژوئن سال گذشته، این نهاد ناظر مالی با استقبال از 
اقدامات اتخاذشده از سوی ایران، وضعیت این کشور را ارتقا 
داد و اعلام کرد که اقدامات متقابل علیه این کشور به حالت 
تعلیق در خواهد آمد و به ایران برای انجام اصلاحات یک 

سال زمان داده می شود.
بدین ترتیب ایران فعلًا مجدداً در محدوده خاکستری 
حفظ شده و مجدداً به لیست سیاه گروه کاری اقدام مالی 

بازگردانده نشده است.

این نهاد بین المللی در بیانیه خود افزوده اســت: »تا 
زمانی که ایران اقدامات خواسته شده برای رفع کاستی های 
تعیین شده در برنامه اقدام را انجام نداده است اف ای تی اف 
نســبت به تأمین مالی تروریسم از طریق ایران و تهدیدِ 
ناشی از آن برای نظام مالی بین المللی نگران باقی خواهد 
ماند، بنابراین اف ای تی اف از همه اعضای خود می خواهد 
که به نهادهای مالی خود تذکر دهند تا همچنان در روابط 
و تعاملات تجاری با افراد حقیقی و حقوقی در ایران نهایت 

دقت عمل را داشته باشند.«

حال در شــرایطی که بر خلاف روند همکاری دولت، 
پیش بینی مقامات اقتصادی بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
محقق نشــد، حمید بعیدی نژاد، سفیر ایران در لندن، با 
 )FATF( اشاره به تصمیم اخیر گروه بین المللی اقدام مالی
مبنی بر ادامه تعلیق محدودیت های اعمال شده علیه ایران، 
عنوان کرد که این تصمیم امکان توســعه روابط بانکی و 

مالی با ایران را تضمین می کند!
عضو ارشد تیم کارشناسی ایران در مذاکرات هسته ای 
افزود: آمریکا با پذیرش متن مصوبه ی این نهاد بین المللی 
مجبور شــد اقدامات مؤثر بین المللــی ایران در مقابله با 
پول شویی و تأمین مالی تروریسم ایران را مورد تائید قرار 
دهد و راه را برای رفع محدودیت های هر چه بیشتر بانکی 

و مالی ایران طبق برجام هموار نماید.
 به اعتقاد کارشناسان، چنانچه قابل پیش بیني بود، 
ایران هــم در بیانیه عمومي باقي ماند و هم صرفاً تعلیق 
هــاي دور قبــل ادامه یافت و هم مجــددا FATF اعضا را 
به اتخاذ شــناخت همه جانبه ذینفع تراکنش ها با ایران 
فراخواند. با این وجود مسئولان دولت یازدهم در واکنش 
به این بیانیه در اظهاراتی عجیب از موفقیت های این بیانیه 

سخن می گویند.
ادامــه روند کنونــی در اجلاســیه و بیانیه های آتی 
ایــن کارگروه قابل پیش بینی اســت. هر چند با توجه به 
تحریم هــای جدید آمریکا، احتمالا روند تکمیل لایه های 
بحران سیستم مالی کشور تسریع خواهد شد و ممکن است 
کار به نشست آینده FATF هم نرسد. این وضعیت هوشیاری 
بیشتر مسئولان پولی و مالی کشور برای اتخاذ تصمیم های 
عملی عبور از بحران را می طلبد. البته اولین شرط برای این 

اتفاق، پذیرش اصل مشکل از سوی مدیران دولت است!

عضو هیئت نماینــدگان اتاق بازرگانی تهران 
گفت: پس از برجــام، امکانات محدودی که برای 
مبادلات بانکی در زمان تحریم ها با امارات و ترکیه 

داشتیم از دست داده ایم.
به گزارش نســیم آنلاین، مجیدرضا حریری درباره 
وضعیت روابط بانکی ایران با دیگر کشــورها اظهار کرد: 
هنوز روابط بانکی مــا با دنیا به ویژه با بانک های بزرگ 

بین المللی در حد صفر است.
اکنــون با یکی دو تا از بانک هــای کوچک اروپا در 
کشــورهایی مانند ایتالیا و اتریش همــکاری داریم. در 
روزهای اخیر هم بحث هایی راجع به همکاری با بانک های 
کره جنوبی مطرح شده که هنوز آثار آن مشاهده نشده 

اســت. در حال حاضر ما امکانات محدودی هم که برای 
مبادلات در ترکیه و امارات متحده عربی داشتیم و حتی 
در زمان تحریم ها هم با ما همکاری داشــتند، از دست 
داده ایــم.وی با بیان اینکه وام و تامین مالی فاینانس دو 
موضوع کاملا متفاوت هستند، ادامه داد: در حال حاضر 
هیچ کشور خارجی به ما وام پرداخت نکرده است. حتی 
از دریافــت وام از نهادهــای بین المللی مانند ســازمان 
کنفرانس اسلامی، بانک اسلامی، بانک جهانی و صندوق 
بین المللــی پول محروم بوده ایــم و تمام بانک هایی که 
در عرصه بین المللی فعالیــت دارند، با ما هیچ ارتباطی 
نداشته اند. از نظر تامین مالی و فاینانس هم کماکان به 
کشور چین وابسته ایم که در این ارتباط هم از قبل شدت 

و ضعف هایی وجود داشته است. در حال حاضر نمی توان 
آینــده خوبی را در روابط بین الملل تصور کرد.عضو اتاق 
بازرگانــی تصریح کرد: من فکــر می کنم در این فرصت 
150 تا 200 روزه ای که تا زمان اجرا شــدن تهدیدها و 
تحریم های جدید آمریکا باقی مانده است، سیاستگذاران 
مــا اقدامات پیش گیرنده و تدافعی را تا جایی که امکان 
دارد، بــرای کم اثر کــردن تحریم هایی که علیه ما وضع 
می شــود، تدارک ببینند. نباید با اخبار خیلی خوب در 
مورد وضع مالی و فاینانس و اینکه همه چی در وضعیت 
مناسب قرار دارد، شرایط را خوب جلوه داد، زیرا این کار 
باعث می شود از آن روش های تدافعی که باید در مقابل 

تحریم ها داشته باشیم، غفلت بورزیم.

حریــری افزود: مردم همه به یــاد دارند که در بین 
ســال های 87 تا 91 هــر روز تحریم های جدیدی علیه 
کشــور ما اجرا می شد اما یک بازه زمانی از موقع اعمال 
تحریم ها تا زمان اجرا شدن آنها، فرصت داشتیم تا اقدامات 
پیشگیرانه انجام دهیم ولی همیشه دولت های نهم و دهم 
این فرصت ها را از دست می دادند و این گلایه ای بود که ما 
همیشه به دولت قبل داشته ایم. بنابراین موضوع تحریم ها 
به مقدار زیادی به سوء مدیریت مربوط می شود.وی گفت: 
اکنون بایــد در این دولت در رفع شــدت اثر تحریم ها 
بکوشیم. همچنین این هشدار را به دولت کنونی بدهیم که 
این فرصت ها را با شعارهایی مبنی بر اینکه باید به جامعه 
روحیه داد و تحریم ها اثری بر کشور ندارد، از دست ندهد.

عضو اتاق بازرگانی تهران:

بانکهاییکهباماکارمیکردندهمپسازبرجامدیگرهمکارینمیکنند

معاون وزیر نیرو:

6کلانشهرو289شهردرمعرضتنشآبیقراردارند
 معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا با 
دعوت مردم به مدیریــت مصرف آب در 
تابستان جاری گفت:  در زمان حاضر 
6 کلانشــهر و 289 شهر کشور در معرض 

تنش آبی قرار دارند.
به گزارش وزارت نیرو، رحیم میدانی با بیان 
این مطلب اظهار داشت: کلانشهرهای اصفهان، 
بوشــهر، بندرعباس، شــیراز، کرمان، مشهد به 
همراه289 شهر کشور در تابستان امسال دارای 
تنش آبی هســتند، به این معنــی که منابع آب 
موجود و مصرف آنها در حالت ســر به ســر قرار 
دارد و در این وضعیت، کنترل مصرف از ســوی 
مشترکان به ویژه در ساعت های پیک مصرف برای 
پایداری خدمات بسیار تعیین کننده خواهد بود.

معاون وزیر نیرو همچنین با اشــاره به اینکه 
در زمان حاضر وضعیت آبرســانی در کلانشهرها 
طبیعی است، افزود: طبق پیش بینی های سازمان 
هواشناســی دمای هوا در ماه های تیر، مرداد و 
شهریور بین 0/5 تا 1/5 درجه سانتیگراد گرم تر 

خواهد شد و این سبب می شود تا میزان مصرف 
آب افزایش یابد.

وی ادامه داد: اگر به دلیل افزایش دما میزان 
مصرف آب در اوج زمان مصرف بیش از حد انتظار 

بالا برود ممکن است حجم مخازن کاهش یابد.
رحیم میدانــی از مردم خواســت همچون 
سال های گذشته برای برخورداری از شبکه آب 
پایدار به یاری وزارت نیرو شتافته و در زمان اوج 
مصرف، از وسایل مصرف طولانی خودداری کرده 
و نیازهای خود را در زمان خارج از ساعات پیک 

مصرف برآورده کنند.
وی ســاعات پیک مصرف آب را در روزهای 
غیرتعطیل بین ساعات 16/30 تا 21  و در روزهای 
تعطیل بین ساعات 10 تا 14 و در بعدازظهرها از 
16/30 تا 21 عنوان کرد و افزود: در این ساعت ها 
میزان مصرف آب به شدت افزایش خواهد داشت 

و فشار بسیار زیادی به شبکه تحمیل می شود.
معــاون آب و آبفای وزیــر نیرو با بیان اینکه 
در شهرســتان گرگان با مشکل تامین آب روبرو 
هستیم، افزود: در جلسه ای که در همین زمینه 
برگزار شد، تصمیم گیری شد تا به سرعت مشکل 
تامین آب شــهر گرگان از طریق ســامانه های 

آب شیرین کن مرتفع شود.

گروه اقتصادی- 
وضعیت صنایع مختلفی از جمله کابینت سازی و 
پیچ و مهره سازی نشان می دهد رکود اقتصادی در 

بخش های تولیدی کشور همچنان پابرجاست. 
هرچند بارها از ســوی مقامات دولتی شنیده ایم که از 
رکود خارج شــدیم و یا طبق برخی آمار ها، بخاطر فروش 
نفت به رشد بالای اقتصادی هم دست پیدا کردیم، اما آنچه 
که به واقع نشان دهنده وضعیت رکود یا رونق کشور است، 

فعالیت کسبه و جریان عادی بازار می باشد. 
کیهان نیز در این خصوص هم به نقد علمی این آمار ها 
پرداخته و هم با بررســی وضعیت تولید در کشور و توجه 
به مقوله چک های برگشتی، شرایط رکودی اقتصاد کشور 

را نشان داده است.
در همین راستا، رئیس  اتحادیه کابینت سازان البرز هم از 
بدون فعالیت ماندن 50 درصد واحدهای تولیدیشان خبر داد. 
قاســم پورنظری در گفتگو با نسیم آنلاین گفت: بازار 
کابینت به بازار مسکن مرتبط است، که مدتی کوتاه یعنی 
چیزی در حدود 15 روز اوضاع بهتر شده بود و کمی خرید 
افزایش یافت که بعد از آن با شــروع ماه رمضان سفارش ها 

متوقف شد.
وی افزود: رکود بازار را متوقف کرده و منتظریم ببینیم 
پس از ماه رمضان اوضاع چگونه خواهد شد که بعید می دانم 

تغییر خاصی شاهد باشیم.
رئیس اتحادیه کابینت سازان البرز با بیان این مطلب که 

کابینت سازی و صنعت پیچ و مهره هم دچار مشکل شدند 

تداومرکوددربخشهایتولیدیکشور

کمبود سفارشات و رکود موجب شده است تا 50 درصد از 
واحدهای تولیدی شان هیچ گونه فعالیتی نداشته باشند، ادامه 
داد: همیشه در اردیبهشت، خرداد و تیر سفارشات کابینت 
افزایش چشــمگیری داشت و تمامی همکاران من مشغول 
فعالیت بودند اما امسال به جز یک مقطع کوتاه بازار همچنان 
در رکود به سر می برد و سفارش ها بسیار کم و محدود است.
پورنظری در رابطه با قیمت کابینت 0سازی عنوان کرد: 
هیچ گونــه افزایش قیمتی در این حوزه نداریم، زیرا بازار در 

رکود است و از طرفی مواد اولیه مانند MDF هم گران نشده 
اســت، در حال حاضر قیمت MDF از متری 400 تومان تا 

متری یک میلیون و 200 هزار تومان است.
وضعیــت اقتصادی کشــور به گونه ای اســت که انگار 
شــنیدن وضعیت نامناســب تولید کنندگان به یک پدیده 
عادی تبدیل شده، هرچند در سال گذشته کمی از بار رکود 
کاســته شد ولی همچنان تولید کنندگان در مضیقه به سر 
می برنــد. چنانچه یک تولید کننده پیچ و مهره اعلام کرده؛ 

پایین آمدن ظرفیت تولیدی کارخانه ها بر روی بازار پیچ و 
مهره تاثیر بسیار بدی گذاشته است. 

رحمان غفاری، در گفتگو با نسیم آنلاین گفت: بنده 20 
سال است که در حوزه تولید پیچ و مهره فعالیت دارم اما به 
جــرأت می توانم بگویم که در حال حاضر 90 درصد فروش 

نسبت به گذشته کاهش یافته است.
وی افزود: تعطیلی بسیاری از کارخانه ها و یا پایین آوردن 
ظرفیت تولیدشــان تأثیر بسیار بدی بر روی بازار کاری ما 
داشته است، خیلی از کارخانه ها که سفارش پیچ و مهره به 
ما می دادند الان تولید را متوقف کرده و حتی برخی به جای 
فعالیت در حوزه تولید، واردکننده شده اند بنابراین خرید پیچ 
و مهره نیز پایین آمده است زیرا آنچه را که احتیاج دارند به 
راحتی وارد می کنند.این تولید کننده پیچ و مهره ادامه داد: 
تولید در ایران نه تنها در رابطه با بازار پیچ و مهره بلکه در 
تمامی بازارها معنایی ندارد، زیرا آن قدر جنس وارد می شود 

که تولید داخلی را نابود می کند.
غفاری بیان کرد: واردات از چین بیشــترین ســهم در 
نابــودی تولید پیچ و مهــره را دارد، وقتی کالای وارداتی با 
احتساب هزینه گمرکی بازهم قیمت فروشش از تولید داخل 
ارزانتر می شود مسلما مشتری به سمت جنس خارجی رفته 
و به این ترتیب تولید داخل نابود می شود، به طور مثال یک 
پیچ چینی وارداتی در ایران چهار هزار تومان به فروش می رود 
و این در حالی است که تهیه مواد اولیه برای تولید آن پیچ 

در ایران پنج هزار تومان تمام می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از برگزاری جلسه 
دیروز برای حل مشکل ذوب آهن خبر داد و گفت: 
حرام اســت که کسی بتواند کاری را به داخلی ها 
ارجاع دهد اما برود و از خارج نیاز خود را تامین 

کند.
محمدرضا نعمت زاده درحاشیه مراسم تقدیر از یک 
شــرکت صنعتی با بیان اینکه نباید کاســب کار باشیم 
بلکه باید خدمتگذار باشیم افزود: یکی از فعالان صنعت 
کشتی سازی سعی داشت واردات انجام دهد که با اینکار 

مخالفت کردیم و جلویش را گرفتیم.

وی توضیح داد: این فرد ســعی کرد 2 تا 3 نماینده 
مجلس را واسطه قرار دهد تا یکی را بسازد و یکی دیگر 

را وارد کند که من با آن مخالفت کردم.
وی بــا بیان اینکه در صنعــت حمل و نقل دریایی 
هنوز جای رشــد داریم، افزود: با وجود آبراه های مفصل 
در جنوب و شمال کشــور، هنوز برخی کشتی ها برای 

تعمیر به خارج از کشور می روند.
نعمت زاده اظهار داشت: پیگیری هایی طی چهار سال 
اخیر صورت گرفته و در حال به نتیجه رسیدن است تا 
از منابع صندوق توســعه ملی استفاده کنیم، کشتی در 

زمان ساخت و ساز در رهن بانک قرار گیرد و همچنین 
کشتی ها به عنوان وثیقه در بانک ها مورد قبول قرار گیرند.
وزیر صنعت اظهار داشت: حرام است که کسی بتواند 
کاری را به داخلی ها ارجاع دهد، اما برود و از خارج نیاز 

خود را تأمین کند.
نعمت زاده با انتقاد از انجام تعمیر برخی کشــتی ها 
در خارج از کشور، گفت: نباید همسایه جنوبی ما که از 
صبح تا شب ما را تهدید می کند، تعمیرکننده کشتی های 

ما باشد.
به گزارش فارس، در این مراسم یکی از فعالان صنعت 

کشتی ســازی نیز خواستار ایجاد امتیاز در به کارگیری 
شــناورهای ساخت داخل نسبت به شناورهای خارجی 
در مناقصات اجاره شــناور شد و گفت: قانون مناقصات، 

ایراد زیادی دارد که باید اصلاح شود.
وی ایجاد تفاوت در مالیات و بیمه قراردادهای اجاره 
شــناورهای ساخت داخل نسبت به شناورهای خارجی 
را به عنوان یکی دیگر از درخواست های تولیدکنندگان 
داخلــی عنــوان کرد و گفــت: در حــال حاضر برخی 
کشــتی های ساخت داخل بیکار هستند و کاری به آنها 

سپرده نمی شود.

نعمت زاده:

وارداتکالایتولیدداخلحراماست

رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشان با بیان اینکه 
هیچکدام از کسبه پلاسکو موفق به دریافت وام نشده اند، گفت: 
امکان پرداخت سود ۱8 درصدی برای این تولید کنندگان وجود 

ندارد.
مجتبی درودیان در گفت وگو با فارس با بیان اینکه کسبه پلاسکو 
هنوز موفق به اخذ وام نشده اند گفت: در مورخ 95.11.9 در کارگروه 
دولت مصوب شد تا به کسبه پلاسکو تا سقف 300 میلیون تومان وام 

پرداخت شود. 
رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشان افزود: در آن جلسه 
بانک های تجارت و پارســیان به عنوان بانک های عامل تعیین شدند و 

مصوب شد تا وام با سود 18 درصد به این افراد پرداخت شود. 
وی بیان داشت: با توجه به مشکلات اقتصادی که کسبه پلاسکو پس 
از تخریب ساختمان و آتش سوزی با آن مواجه شدند در کارگروه دولت 
که در ماه های پایانی سال 95 برگزار شد مصوب شد 9 درصد از سود 
وام را سازمان برنامه و بودجه 9 درصد بقیه را خود کسبه پرداخت کنند. 
درودیان با بیان اینکه اما متاسفانه هنوز کسبه پلاسکو برای دریافت 
وام مذکور در ابهام بســر می برند، گفت: در جلســه  اخیر اتاق اصناف 
ایران پس از قرائت گزارش هیئت دولت بیان شــد که در هیچ جای 
مصوبه قید نشده که 50 درصد سود تسهیلات برعهده سازمان برنامه 
و بودجه است بلکه این 50 درصد استمهالی است که برای کسبه در 

نظر گرفته شده است.
وی بیان داشت: این بلاتکلیفی در حالی است که قرار بود ظرف 3 

هفته وام مذکور به کسبه پلاسکو پرداخت شود.
رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشــان گفت: قطعا با سود 
18 درصد کســبه پلاسکو قادر به اخذ وام مذکور نیستند چرا که این 
افراد تولید کننده واقعی هستند و پرداخت چنین سودی هم برای آنها 

ممکن نیست.

نگاهی به عملکرد سوال برانگیز ســیف در جایگاه رئیس کل 
بانک مرکزی دولت یازدهم طی چهار سال اخیر انتقادات فراوانی را 

به همراه داشته است. 
تک نرخی کردن ارز در اغما

به گزارش نســیم، رئیس کل بانک مرکزی با چهــار بار وعده دادن در 
خصوص تک نرخی شــدن ارز رکورددار وعده های عمل نشده در خصوص 
بازار ارز به شــمار می رود. ولی ا... ســیف از ابتدای سال 93 به طور متوسط 
هر شش ماه یک بار در خصوص تک نرخی شدن دلار یک وعده به مردم و 
فعــالان اقتصادی داده و در نهایت هم قول داد تا با اجرای برجام زمینه تک 
نرخی شــدن ارز را فراهم کند. اما امروز با وجود گذشــت حدود یک سال و 

نیم از اجرای برجام هنوز نتوانسته دلار را تک نرخی کند.
آخرین وعده سیف در مورد تک نرخی شدن دلار هم هفته گذشته به مردم 
و فعالان اقتصادی داده شد و این بار پایان سال 96 برای این کار تعیین شد. 
اما سیف آنقدر در این چهار سال وعده دلار تک نرخی را داده و بعد به وعده 
خود عمل نکرده که به نظر می رسد هیچ کدام از فعالان اقتصادی صحبتهای 
اخیر رئیس ساختمان میرداماد در مورد تک نرخی شدن ارز را جدی نگرفتند! 

بحران در موسسه کاسپین
بحران ســاماندهی موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز در دوره مدیریت 
ســیف بر بانک مرکزی به اوج خود رســیده و مهمترین پرونده ساماندهی 
نهادهای غیرمتشکل پولی در دولت فعلی ادغام تعدادی نهاد مالی به مشکل 
خورده  تحت عنوان یک موسســه مالی به نام کاســپین بوده است. سیف و 
مدیرانش در بانک مرکزی، با عجله تعدادی موسســه پر مشکل را کنار هم 
گذاشت و بدون تعیین تکلیف اموال موسسات پیشین، مجوز موسسه جدید 

کاسپین را صادر کردند.
اکنون مشکل آن موسسات نه تنها حل نشده بلکه هیچ کم از یک بحران 
امنیتی ندارد. به این ترتیب سیف مشکل بانکی سال 92 را به بحران بانکی 

سال 96 تبدیل کرد!
موضع دوگانه در خصوص برجام

زمانی که حســن روحانی در روز نخست اجرای برجام اعلام کرد که در 
همان ساعات نخست اجرای این تفاهمنامه بین المللی هزار ال سی گشایش 
پیدا کرده، ســیف در اقدامی تامل برانگیز به دفاع از سخنان رئیس جمهور  
پرداخت و عدد مورد نظر روحانی را تایید کرد. با این وجود فعالان اقتصادی 
این ادعا را رد کردند و چند روز بعد مشخص شد که صحبتهای روحانی و سیف 
در خصوص گشایش ال سی در ساعات نخست اجرای برجام واقعیت ندارد. 
در همین گیر و دار چند ماه بعد سیف برای شرکت در اجلاس بهاره بانک 
جهانی به واشــنگتن پایتخت آمریکا رفت و اعلام کرد دستاورد برجام برای 
نظام بانکی کشــور تقریبا »هیچ« بوده است. جالب اینجاست که سیف هم 
بعد از برگشــت به ایران بار دیگر به دفاع از برجام پرداخت و مواضع عجیب 
خود در آمریکا را که چندین بار در رســانه های مختلف بین المللی پوشش 

داده بود را منکر شد.
سخنان نسنجیده درباره ادغام بانک ها و موسسات مالی

دو هفته پیش بود که سیف در یک گفتگو اعلام کرد که احتمال ادغام 
بانکها وجود دارد. این اظهار نظر رئیس کل بانک مرکزی دولت روحانی قبل 
از بررســی طرح ادغام بانک ها در شــورای پول و اعتبار موجی از نگرانی را 
در میان ســپرده گذاران به وجود آورد به طوری که سیف و معاونینش در 
دو هفته گذشــته مدام در حال توجیه کردن این اظهارات بوده و به نوعی 
سعی کردند اظهار نسنجیده رئیس ساختمان میرداماد را تکذیب کنند. در 
همین راستا احمد مجتهد، نایب رئیس هیات مدیره بانک سامان که سالها 
ریاست پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی را بر عهده داشت با انتقاد از 
ســخنان سیف در مورد ادغام بانکها اعلام کرد که: اگر بانک ورشکسته ای 
با بانک دیگری که وضعیت مالی و ســرمایه ای بهتری دارد ادغام شــود نه 
تنها وضعیت این دو بانک مطلوب تر نخواهد شد بلکه وضعیت هر دو بانک 

به خطر می افتد.
سیاسی کاری در ارائه آمارهای اقتصادی

بانک مرکزی در دوره مدیریت سیف فستیوالی از سانسور آمارهای مختلف 
اقتصادی را به نمایش گذاشت، به طوری که صدای اقتصاددانان حامی دولت را 
هم درآورد. هر زمان که اعلام آمارهای اقتصادی مانند رشد اقتصادی سال 94 
به نفع دولت تدبیر و امید نبود، بانک مرکزی از اعلام رسمی آمارها خودداری 
کرده و هر گاه آمارها مانند رشد اقتصادی سال 95 مثبت شده بانک مرکزی 
در اعلام آمارها پیش دستی کرده است. جالب اینجاست که بانک مرکزی در 
یک اقدام عجیب قبل از اعلام رشــد اقتصادی سال 94 رشد اقتصادی سال 
95 را اعلام کرد و حتی حاضر نشد آمار منفی رشد اقتصادی سال 94 را تا 

قبل از انتخابات ریاست جمهوری اعلام کند! 
اجرای ناموفق طرحهای دولتی

سیف به عنوان رئیس کل بانک مرکزی در دولت حسن روحانی معمولا 
اکثــر طرحهایی که دولت بــرای اجرا به او محول کرده را یا نصفه و نیمه 
اجرا کرد و یا در اجرای آن شکست خورد. از طرح پرداخت وام 25 میلیون 
تومانی خرید خودرو و وام 10 میلیونی خرید کالا تا همین طرح یاراکارت 
که اخیرا اعلام کرده است. در طول چهار سال گذشته طرح خرید کالای 
ایرانی با وام 10 میلیونی تومانی چندین بار تمدید شد، ولی هیچگاه مورد 

استقبال مردم قرار نگرفت. 
طرح خرید وام 25 میلیونی خرید خودرو هم به طور ناگهانی متوقف شد 
و موجبات نارضایتی مردم را فراهم آورد. طرح یاراکارت یا همان پرداخت 
وام با ضمانت یارانه نقدی هم شب انتخابات اعلام شد اما امروز و با وجود 
گذشت بیش از یک ماه از ابلاغ این طرح هنوز خبری اجرای آن نیست و 

هنوز بانکها از زیر بار آن شانه خالی می کنند. 
در پایان می توان گفت، به همین دلایل است که با توجه به عملکرد 
ضعیفی که ذکر آن گذشت، حضور سیف برای ادامه سکانداری مهمترین 

نهاد پولی کشور، مطلوب نمی باشد.  

قیمت نفت پنجمین هفته متوالی کاهش خود بعد از تصمیم اوپک و 
سایر تولید کنندگان برای تمدید توافق کاهش تولید را پشت سر گذاشت.

به گزارش تســنیم به نقل از رویترز، قیمت نفت روز جمعه به دلیل کاهش 
ارزش دلار افزایش داشت، اما پنجمین هفته متوالی کاهش خود بعد از تصمیم 
اوپک و سایر تولید کنندگان برای تمدید توافق کاهش تولید را پشت سر گذاشت.
بر اســاس این گزارش، قیمت هر بشکه نفت برنت در پایان معاملات دو روز 
پیش با 32 سنت معادل 0/7 درصد افزایش به 45 دلار و 54 سنت رسید. قیمت 
نفت خام آمریکا نیز در پایان معاملات با 27 سنت معادل 0/6 درصد افزایش به 

43 دلار و یک سنت رسید.
در این هفته، قیمت هر دو شاخص نفتی 3/9 درصد کاهش داشت و در حال 
حاضر تنها فاصله اندکی با پایین ترین رقم های ده ماه گذشــته دارد که ناشی از 
نگرانی های ادامه دار در مورد افزایش تولید است. این کاهش 5 هفته ای متوالی، 

طولانی ترین دوره کاهش قیمت نفت از اوت 2015 تاکنون است.
دو روز پیش هم پس از آنکه موسســه بیکر هاگز اعلام کرد که شرکت های 
آمریکایی در این هفته 11 سکوی حفاری نفتی دیگر را افزوده اند، که بیشترین 

افزایش در طی 3 هفته اخیر بوده، رشد قیمت ها کمتر شد.
جیمز ویلیامز، رئیس موسســه دبلیو تی آر جــی اکونومیکس در آرکانزاس 
گفت: »افزایش تعداد ســکوها در این هفته نشان دهنده تصمیمات اتخاذ شده 
چند ماه قبل یعنی زمانی اســت که قیمت ها بالاتر بود.« وی افزود، انتظار دارد 
که قیمت های پایین نفت موجب کاهش تعداد سکوها در برخی از هفته های یک 

یا دو ماه آینده شود.
شاخص دلار آمریکا دیروز با 0/3 درصد کاهش در برابر سبد ارزهای معتبر 
جهانی همراه بود و در مسیر ثبت بزرگترین کاهش روزانه از اوایل ژوئن تاکنون 
قرار گرفت. این کاهش ارزش دلار ناشی از انتشار آمارهای ضعیف از اقتصاد آمریکا 
بوده اســت. این افت ارزش موجب بالا رفتن قیمت نفت شــد که به دلار آمریکا 
ارزش گذاری می شــود.آنطور که گزارش های بین المللی نشان می دهند، قیمت 
نفت روند نزولی دارد و با توجه به هزینه های استخراج، سود تولیدکنندگان هم 
متعاقب آن کاهش می یابد. در این وضعیت کشورهای تولید کننده باید به سمت 
کاهش خام فروشــی و توسعه حلقه تولید در صنایع پایین دستی نفت بپردازند تا 
هم از صدمه کاهش قیمت نفت خام مصون بمانند و هم از ارزش افزوده توسعه 
این بخش ها بهره مند گردند. با این اقدام علاوه بر ســود ناشــی از افزایش قیمت 

محصولات فراوری شده نفتی، بهبود وضعیت اشتغال را هم در پی دارد.
با این حال دولت یازدهم همچنان بر طبل افزایش تولید و فروش نفت خام 
می کوبــد. بیژن نامدار زنگنه وزیر نفــت در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره 
میزان تولیدات نفت خام در کشور گفته است: میزان تولیدات نفت از 3/8 میلیون 
بشکه عبور کرده است.زنگنه این وعده را هم داده است که »میزان تولیدات نفت 
کشور تا پایان سال جاری به 4 میلیون بشکه خواهد رسید.« این اقدام دولت با 
آنچه کارشناسان می گویند و اسناد بالادستی در حوزه اقتصاد مقاومتی می گویند 
تفاوت دارد. با این وضعیت، وابســتگی بودجه دولت به نفت افزایش یافته و در 
آینده جدا کردن اقتصاد کشــور از نفت را دشوارتر خواهد نمود. همچنین نفت 
که ســرمایه ای بین نسل و متعلق به همه نسل های کشور است را با قیمت های 

کم، به باد خواهد داد.

نگاهی به عملکرد سوال برانگیز
 رئیس کل بانک مرکزی در دولت یازدهم

رویترز:

کاهش قیمت نفت 
برای پنجمین هفته متوالی 


